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 مستخلص
 

 

 

".  )جي بي آر إس(الهيكل  البنائى للنظام العام لخدمات الراديو بالحزم  ."عدلى وجيه توما

الإتصالات   و قسم هندسةَ الإلكترونياتَ  .كليةّ هندسة شمس. جامعة عين .ماجستير العلوم

2006.  
 

 

)جي هو دراسة و قياس عوامل الجودة و خواص شبكة الـ  الرسالة إن الغرض الرئيسى من 

بي آر إس( و لذا كان لابد من دراسة جميع التقنيات التى أدت إلى وجود الـ )جي بي آر إس( 

 فى حياتنا بصفة يومية من خلال أجهزة المحمول.

 

والزياده إن تطور نظام الـ )جي أس أم( و شبكات المعلومات و تكنولوجيا الـ )أى بي( 

المطرده لأجهزة الحاسب الألى قد دفعت العالم إلى أختراعات مذهلة من خلال تطبيق نظام 

 الـ)جي بي آر إس(.

 

سوف نقوم بشرح تفصيلى لكيفية عمل نظام الـ )جي بي آر إس( و ما هى المكونات المطلوبة 

فى تكنولوجيا الـ للتأكد من عمليات التشغيل و كذلك سوف نقوم بدراسة القنوات المستخدمة 

 )جي بي آر إس(.

 

سيتم دراسة أساسات الـ )جي بي آر إس( و الخدمات التى تعطيها بالنسبة للمستخدمين و كذلك 

 بالنسبة للشبكات و حدود هذا النظام و تطبيقاته.

إن الدراسة المستفيضة و التحليل المفصل لعوامل جودة الـ )جي بي آر إس( أمر لابد منه كما 

 IEEEمة الـأوصت منظ

كمية المعلومات المنتقله. –السرعه  –الأسبقيه  –هذه العوامل تتلخص فى التأخير    

 

حقيقية توضح تجربة أحد الشركتين العاملتين فى  اتسهو قيا الرسالة إن الجزء الرئيسى من

 )جي بي آر إس(.مجال خدمة المحمول كمثال حى فى تطبيق العمود الفقرى للـ 

 

ملية تحوى على الرسوم البيانية و الجداول و المعلومات اللازمة للتحليل و هذه الرسالة الع

 شرح الإختلافات بين التطبيقات.

كل المحتوى عبارة عن قياسات حية سابقة أخذا فى الأعتبار عدم وجود أى خطط تشغيلية أو 

 تجارية مستقبلية.

 

 



وصيات للتطبيق إن خطة البحث قد نجحت فى ترجمة هذه التجربة إلى مؤشرات و ت

 المستقبلى. 

 

)جي بي نجد أن الأستنتاج العملى من تلك القياسات هو كيفية التأكد من نجاح اداء أى شبكة  و

 آر إس( جديدة.

 

أخيرا نقدم مجموعة من الأقتراحات و التوصيات التى سوف تفيد فى تطبيق نظام الـ )جي بي 

 آر إس( محليا و عالميا.
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Abstract 

 
Adly Wagih Thoma. GPRS architecture. Master of Science 

(telecommunications). Ain Shams University, Faculty of Engineering, 

electronic and communication department, 2006. 

 

The main purpose of my thesis is to study, analyze, measure quality 

factors and network parameters for the General packet radio services 

(GPRS).  

It was essential to study all the technologies that led to the GPRS 

creation and introduction in our daily life as we are using our mobile 

phones. 

The evolution of the GSM, data networks, the rapid increase of 

computer use and IP technologies pushed the world to amazing 

innovations.  

 

A detailed explanation how the GPRS is working and what are the 

needed equipment to ensure its operability is highlighted. Nevertheless, 

the physical and logical channels are analyzed. 

 

A clear information will be given on the GPRS essentials, services, the 

key user features and the key network features, limitations and 

applications.  

 

A special attention and detailed analysis is given to the GPRS delay, 

throughput, precedence and speed as recommended by the IEEE 

organization. 

 

The major part of my thesis is a life measurement that shows one of the 

mobile service providers experience as a case study example in 

implementing GPRS backbone. It includes all the readings beside the 

graphs and tables for analysis, comprehension and differentiation in the 

applications. 
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All information are real and mapped from historical data sites 

measurements taking into consideration not to have any future 

operational or commercial plans. 

 

The research plan succeeded in translating this experience into 

indicators and recommendations for future implementation. 

 

It is concluded from the practical measurement what successful GPRS 

network performance and traffic could be. 

 

Finally a list of recommendation, proposals and suggestions are listed 

for future implementation. 
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